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Dzielimy się 
swoją energią

Rozmowa 
z Urszulą Olender, 

przewodniczącą 
samorządu 

studenckiego 
Uniwersytetu 

Trzeciego Wieku 
„S-Centrum”. 

Powstaną kolejne 
mieszkania

Święto edukacji

Starogardzki Dzień Seniora 2022
Muzyczne wydarzenie organizowane z myślą o najstarszych mieszkańcach miasta już na stałe wpisało się w kalendarz październikowych 
imprez w Starogardzie Gdańskim. W tym roku dla seniorów wystąpili Skaldowie oraz Stefano Terrazzino, z którym piosenkę „L’italiano” 
w duecie zaśpiewał Prezydent Miasta Starogard Gdański Janusz Stankowiak. 
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Od nowego roku w Sta-
rogardzie Gdańskim 

zapłacimy więcej za podatek 
od nieruchomości i środków 
transportowych. Wzrost 
uchwalonych w ubiegłym 
roku stawek wynosi ok. 10% 
dla podatku od nieruchomo-
ści oraz ok. 50% dla podatku 
od środków transportowych. 
Przy czym w obu przypad-
kach zaproponowane stawki 
będą niższe od stawek mak-
symalnych. W przypadku 
transportu aż  o 87%.
W Starogardzie stawki niż-
sze od stawek maksymal-
nych
– Przez wiele lat nie podno-
siliśmy podatków w mie-
ście. Co więcej obniżyliśmy 
nawet podatek od środków 
transportowych, aby zachę-
cić firmy do rejestrowania 
swoich usług w Starogar-
dzie. Pandemia i jej skutki 
zmusiły nas do wprowadze-

Nowe regulacje podatkowe od 2023 roku
Od 1 stycznia 2023 roku w Starogardzie Gdańskim będą obowiązywać nowe stawki podatków od nieruchomości i środków transportowych. 
Rada Miasta na sesji w dniu 28 września podjęła stosowne w tej sprawie uchwały. Wprowadzone zmiany będą niższe od ogłoszonych przez 
Ministra Finansów stawek maksymalnych.

nia nowych regulacji podat-
kowych od początku tego 
roku. Byliśmy przekonani, 
że te stawki nie zmienią się 
przynajmniej do końca ka-
dencji. Wojna na wschodzie, 
wzrost inflacji z 5,1% w 2021 
do 16,1%, koszty wzrostu 
płacy minimalnej, barak 
odpowiednich subwen-
cji oświatowych, mniejsze 
wpływy z PIT i CIT, a przede 
wszystkim wzrost kosztów 
energii elektrycznej zmu-
szają nas do wprowadzenia 
kolejnych zmian. Nie wy-
korzystaliśmy jednak mak-
symalnych stawek, jakie 
zaproponował samorządom 
Minister Finansów. Mimo 
konieczności ich podnie-
sienia, zdecydowałem, aby 
nie obciążać mieszkańców 
górnymi stawkami opłat – 
przyznał prezydent Janusz 
Stankowiak.

Wartość stawki podatku 
od nieruchomości dla osób 
fizycznych od budynków 
mieszkalnych zmieni się 
z 0,85 zł za 1m2 powierzchni 
użytkowej na 0,94 zł.  Staw-
ki od gruntu wzrosną z 0,52 
zł do 0,57 zł za 1 m2 po-
wierzchni. Dla mieszkańców 
to oznacza, że od 1 stycznia 
2023 roku za powierzchnię 
użytkową budynku 153 m2 

i grunt o powierzchni 1000 
m2 zapłacą rocznie o 63 zł 
podatku więcej.
Właścicieli budynków lub 
ich części związanych z pro-
wadzeniem działalności go-
spodarczej obowiązywać bę-
dzie stawka 27,55 zł za 1 m2 

powierzchni użytkowej, czyi 
ok. 10% więcej niż w tym 
roku. – Dla Miasta zastoso-
wana regulacja spowoduje 
wzrost dochodów o ok. 2,5 
mln zł na rok, ale będą one 
o 1,3 mln zł mniejsze od sta-

wek maksymalnych usta-
nowionych przez Ministra – 
tłumaczyła dalej Katarzyna 
Lutka.

W przypadku podatku 
od środków transporto-
wych maksymalna staw-
ka ustalona przez Ministra 
Rozwoju i Finansów na rok 
2023 wynosi 1 020,16 zł dla 
pojazdów powyżej 3,5 tony 
do 5,5 tony włącznie. W Sta-
rogardzie dotychczas obo-
wiązuje stawka 84 zł. Po 
zastosowaniu nowej regu-
lacji wzrośnie do 132 zł, co 
stanowić będzie niecałe 13% 
stawki maksymalnej. Dla 
pojazdów powyżej 5,5 tony 
do 9 ton włącznie podatek 
wyniesie 180 zł, a dla pojaz-
dów powyżej 9 ton, a poniżej 
12 ton – 204 zł.
Naczelnik wyjaśniła, że cho-
ciaż, podatki od środków 
transportowych wrastają 

o ok. 51%, to i tak wpływy 
z nich będą niższe o prawie 
56% w stosunku od ustalo-
nych przez Ministra stawek 
maksymalnych. – Dla mia-
sta zastosowana regulacja 
przyniesie wzrost dochodów 
o ok. 500 tys. zł przy ponad 
200 mln zł budżecie. Gdyby-
śmy zastosowali maksymal-
ną stawką zaproponowaną 
przez Ministra Finansów 
dochody z tytułu podatków 

od środków transportowych 
wzrosłyby do ok. 3 mln, Pre-
zydentowi Miasta zależało 
jednak na tym, aby mimo 
nowych regulacji, Starogard 
Gdański był nadal przyja-
znym i konkurencyjnym 
miastem dla przedsiębior-
ców – dodała Naczelnik.

Mając na uwadze fakt, że 
wpływy z ww. podatków 
stanowią ważne źródło za-
bezpieczenia realizacji pod-
stawowych zadań własnych 
gminy,  zaproponowana re-
gulacja stawek podatkowych 
jest konieczna i uzasadnio-
na. Ma zapewnić Gminie 
zrównoważony rozwój eko-
nomiczny w kontekście kry-
zysu gospodarczego, któ-
rego doświadcza cały kraj. 
W minimalnym zakresie 
uwzględnia rosnące zapo-
trzebowanie na środki bu-
dżetowe w związku z obec-
ną sytuacją gospodarczą, 
umożliwiając realizację tych 
zadań.
Rada Miasta Starogard 
Gdański podjęła uchwałę 
w sprawie określenia wy-
sokości stawek podatku od 
nieruchomości 12 głosami 
„za”, przy 1 „wstrzymują-
cym się”,  jeden radny nie 
głosował.  Uchwałę w spra-
wie określenia wysokości 
stawek podatku od środków 
transportowych radni pod-
jęli 13 głosami „za”, przy 1 
„wstrzymującym się” i  2  
„przeciw”. Podczas głoso-
wania na sali obrad obec-
nych było 16 z 21 radnych. 
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W rejonie ograniczonym uli-
cami Lubichowską, Marcina 

Kasprzaka, Korytybską, Kociewską 
Dąbrowskiego Miasto wprowadza 
strefę TEMPO 30.

Oznacza to, że we wskazanym ob-
szarze obowiązywać będzie ogra-
niczenie prędkości pojazdów do 
30 km/godz. Wyznaczone zostają 
strefy skrzyżowań równorzędnych 
oraz  odcinki jednokierunkowe. 
Zmieni się też organizacja ruchu 
w drodze powiatowej nr 2711G tj. 
ul. Lubichowskiej.
Wprowadzenie Strefy TEMPO 

Kolejna strefa TEMPO 30
W rejonie ograniczonym ulicami Lubichowską, Marcina Kasprzaka, Korytybską, 
Kociewską i Dąbrowskiego zmienia się organizacja ruchu. Od teraz obowiązywać 
będzie tam strefa „TEMPO 30”. Jej celem jest uspokojenie ruchu kołowego, ogra-
niczenie prędkości i poprawa bezpieczeństwa pieszych.

Prezydent Miasta Janusz Stanko-
wiak podpisał kolejną umowę 

z Bankiem Gospodarstwa Krajowe-
go na bezzwrotne wsparcie budow-
nictwa z Funduszu Dopłat w ramach 
rządowego programu wsparcia bu-
downictwa komunalnego i socjalne-
go w kwocie 4 187 635,15 zł. Kwota 
ta stanowi blisko 85% całkowitej 

Powstaną kolejne mieszkania
W Starogardzie Gdańskim przy ul. Piłsudskiego stanie kolejny budynek wielorodzinny z 16 mieszkaniami „pod 
klucz”. Miasto otrzymało na jego budowę ponad 4 mln zł dofinansowania z rządowego programu wspierania 
budownictwa komunalnego i socjalnego. Łącznie na budowę nowych mieszkań przy ul. Piłsudskiego i Os. Pia-
stów Miasto przeznaczy przeszło 7 mln zł. Powstanie 28 lokali mieszkalnych.

wartość inwestycji, która szacowana 
jest na prawie 5 mln zł. Wcześniej 
podobną umowę na blisko 2,8 mln zł 
podpisał na budowę 12 mieszkań na 
os. Piastów. 
Budynek wielorodzinny stanie przy 
ul. Piłsudskiego. W styczniu 2023 
roku Towarzystwo Budownictwa 
Społecznego Ziemi Kociewskiej 

ogłosi przetarg na wykonawcę tej 
inwestycji. Budynek będzie miał trzy 
kondygnacje naziemne. Do dyspo-
zycji mieszkańców będzie 16 lokali 
mieszkalnych o łącznej powierzchni 
użytkowej 816,02 m2. Mieszkania 
będą wykończone „pod klucz”. Po-
nadto w ramach zadania wykonawca 
wybuduje wewnętrzną drogę dojaz-

dową do nieruchomości, naziemne 
miejsca parkingowe dla mieszkań-
ców oraz zagospodaruje teren zielo-
ny wokół budynku.
Łącznie w latach 2023-2024 miej-
skie zasoby mieszkaniowe po-
większą się o 28 nowych lokali 
mieszkalnych. 20 września pre-

zes TBS Ziemi Kociewskiej Tomasz 
Czerwiński pokazał Prezydentowi 
jedną z dwóch lokalizacji plano-
wanych do budowy domów wielo-
rodzinnych – na osiedlu Piastów.  
– Dla mieszkańców obie inwestycje 
są niezwykle istotne, bo podobnie 
jak w wielu innych miastach kolejka 
oczekujących na mieszania jest dłu-
ga. W Starogardzie obecnie na swoje 
„M4” oczekuje ponad 200 rodzin. 
Dlatego cieszymy się, że złożone 

przez TBS wnioski do Banku Gospo-
darstwa Krajowego zostały pozy-
tywnie rozpatrzone i otrzymały do-
finansowanie. Dzięki temu będzie-
my mogli zapewnić 28 rodzinom 
godne miejsce do życia w dobrych 
lokalizacjach – powiedział prezydent 
Janusz Stankowiak.  

30 ma poprawić bezpieczeństwo 
w ruchu drogowym poprzez ogra-
niczenie prędkości na osiedlu oraz 
uporządkowanie pierwszeństwa 
przejazdu na skrzyżowaniach. 
To jedna z metod tzw. uspokoje-
nia ruchu kołowego w miejscach 
szczególnie niebezpiecznych dla 
pieszych.

Oprócz w/w ulic zmiana doty-
czy również ulic: Heleny Lange, 
Michała Drzymały, księdza Jana 
Dzierżonia, Bursztynowej i Złotej. 
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W siedzibie Przedsię-
biorstwa Usługowo 

– Handlowego AB Uni-Ser-
wis Prezydentowi towarzy-
szyli wiceprezydent Tadeusz 
Błędzki oraz Barbara Stanuch 
prezes Starogardzkiego Klu-
bu Biznesu Związku Praco-
dawców. Gościł ich właściciel 
firmy AB – Mirosław Stosik.
Firma AB Uni Servis świadczy 
usługi z zakresu rekrutacji, 
pracy tymczasowej, doradz-
twa personalnego, obsługi 
kadrowo-płacowej i szkoleń 
BHP na terenie całej Polski. 
Na rynku działa od 2004 roku. 
Poprzez swoje blisko 20-let-
nie doświadczenie gwaran-
tuje pełen profesjonalizm 
i transparentność usług, któ-
re opiera na zaufaniu i dobrej 
opinii zadowolonych klien-
tów. Mirosław Stosik wyja-
śnił gościom zasady działa-
nia firmy. Odpowiedział na 
szereg pytań dotyczących 
outsourcingu, uwarunkowań 
prawnych pośredniczenia 

Małe biuro 
duży obszar działania
Doskonale znają lokalny rynek pracy i jego potrzeby, dbają o dobre 
relacje z pracodawcami i transparentność swoich działań. Są ela-
styczni i kreatywni. Chociaż biuro mają niewielkie, obszar działania 
obejmuje prawie całą Polskę. Przekonał się o tym Prezydent Miasta. 
21 września odwiedził siedzibę firmy AB Uni-Servis – Agencji Pracy 
Tymczasowej. Była to jego 41 wizyta z cyklu „Spotkań z przedsię-
biorcami”.

pracy, na czym polega praca 
tymczasowa i konkurencyj-
ności świadczonych usług.
– Jesteśmy formalnym pra-
codawcą dla średnio 100 
pracowników na terenie 
miasta, którzy pracują u na-
szych użytkowników, czy-
li współpracujących z nami 
firm – powiedział gospodarz 
spotkania. 
- W ciągu roku przez nasze 
biuro przechodzi ok. 500 
poszukujących pracy. Każdy 
zatrudniony pracownik ma 
zagwarantowaną ciągłość 
umowy, przedłużaną co mie-
siąc, pod warunkiem, że chce 
dalej pracować. Otrzymuje od 
nas wynagrodzenie łącznie ze 
wszystkimi świadczeniami, 
urlopem, a nawet premią. Je-
śli, któraś z firm zechce bez-
pośrednio podpisać z naszym 
pracownikiem umowę, ma 
do tego prawo zagwaranto-
wane w umowie. A my, jeżeli 
jest taka potrzeba, automa-
tycznie uzupełniamy wolny 

Prezydent Janusz Stanko-
wiak poinformował Radę, 

że Miasto jest w trakcie two-
rzenia budżetu na 2023 rok.
– To nie jest prosta sprawa. 
Algorytmy, którymi się po-
sługujemy, nie pozwalają 
nam przewidzieć, jakie kosz-
ty będziemy ponosić z tytułu 
utrzymania urzędu, jedno-
stek i spółek – powiedział pre-
zydent. Jako przykład podał 
spółkę STAR-WiK. – Wiemy, 
że Star-Wik zmuszony został 
do podpisania nowej umo-
wy na dostawę energii, która 
zwiększy jego koszty utrzy-
mania o 5 mln zł. Istnieje 
duże prawdopodobieństwo, 
że Wody Polskie nie wyrażą 

W odpowiedzi 
na kryzys energetyczny
Nowe regulacje podatkowe, plany inwestycyjne i prognozy na 
przyszłość w kontekście kryzysu energetycznego stanowiły 
główne tematy posiedzenia Rady Gospodarczej. Spotkanie odby-
ło się 19 września w starogardzkim magistracie.

mogli w pierwszej kolejności 
zrezygnować w sytuacjach 
awaryjnych. To mogą być 
drobne oszczędności, ale po-
zwolą nam przetrwać kryzys. 
Na pewno nie zrezygnuje-
my z inwestowania w roz-
wój miasta, przynajmniej 
nie z tych inwestycji, które 
już rozpoczęliśmy, a kończyć 
będziemy w przyszłym roku 
oraz tych, na które otrzyma-
liśmy dofinansowanie z pro-
gramów rządowych – wyja-
śniał dalej prezydent.
Nowe regulacje podatkowe 
oraz ich skutek dla budżetu 
przedstawiła Naczelnik Wy-
działu Podatkowego Katarzy-
na Lutka. 

nusz Stankowiak. – Co więcej 
obniżyliśmy nawet poda-
tek od środków transporto-
wych, aby zachęcić firmy do 
rejestrowania swoich usług 
w Starogardzie. Pandemia 
i jej skutki zmusiły nas do 
wprowadzenia nowych regu-
lacji w ubiegłym roku. Byli-
śmy przekonani, że te stawki 
nie zmienią się przynajmniej 
do końca kadencji. Wojna na 
wschodzie, rosnąca inflacja, 
skutki wzrostu płacy mini-
malnej, a przede wszystkim 
wzrost kosztów energii zmu-
szają nas do wprowadzenia 
kolejnych zmian – kontynu-
ował prezydent. – Odnoszę 
wrażenie, że nikt „z góry” 

wakat nowym pracownikiem 
– kontynuował Mirosław Sto-
sik. - Staramy się nie tylko 
pośredniczyć w znalezieniu 
pracy i odnajdywać najlepszą 
drogę rozwoju kariery zawo-
dowej, ale często pomagamy 
rozwiązywać wiele innych 
problemów. Osoby, które 
korzystają z naszych usług, 
wiedzą, że mogą nam ufać 
i na nas liczyć. Kładziemy 
duży nacisk na podmiotowe 
traktowanie pracowników, 
właściwe formy zawierania 
umów oraz przestrzeganie 
przepisów Prawa Pracy i Pra-
wa Handlowego. Dbamy przy 
tym o dobre relacje z przed-
siębiorcami i transparent-
ność naszych działań. Oczy-
wiście współpracujemy z Po-
wiatowym Urzędem Pracy. 
Sami też korzystamy z pro-
pozycji dokształcania swoich 
umiejętności. Nasz zespół li-
czy 5 osób, które są odpowie-
dzialne za określone obszary 
działania firmy.  

zgody na podniesienie taryf, 
zatem Miasto będzie zmu-
szone dofinansować spółkę, 
gdyż dostawa wody i odbiór 
ścieków należą do podsta-
wowych zadań gmin. Nie 
wiemy natomiast, jak będzie 
wyglądać sytuacja w szko-
łach, przedszkolach i insty-
tucjach. W związku z tym, 
oprócz projektu budżetu 
przygotowujemy różne sce-
nariusze tzw. listę uwarun-
kowań kryzysowych, czyli 
działań, z których będziemy 

– Miasto powiększy swoje do-
chody o 0,5 mln zł, a mogłoby 
o 3 mln, gdyby zapropono-
wany wzrost podatku sięgnął 
górnej granicy stawek usta-
nowionych przez rząd – po-
wiedziała Katarzyna Lutka. – 
Prezydentowi Miasta zależało 
na tym, aby mimo nowych 
regulacji, Starogard Gdański 
był nadal przyjaznym mia-
stem dla przedsiębiorców.
– Przez wiele lat nie podno-
siliśmy podatków w mieście 
– przypomniał prezydent Ja-

nie przejmuje się, jak mia-
sta poradzą sobie w obliczu 
kryzysu. Rząd coraz bardziej 
ubezwłasnowalnia polskie 
samorządy – spuentował Ja-
nusz Stankowiak.
Członkowie Rady popar-
li proponowany przez wła-
dze „pakiet oszczędności” 
w sytuacjach kryzysowych. 
Uznali za konieczne np. wy-
łączanie z użytkowania urzą-
dzeń i obiektów najbardziej 
energochłonnych w czasie 
okresu grzewczego.  
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Wszystkich nas mocno 
dotyka trwająca wciąż 

wojna w Ukrainie. Wyda-
rzenia zza naszej wschod-
niej granicy są dla nas bole-
sne tym bardziej dlatego, że 
mamy tam przecież przyja-
ciół – partnerskie miasto Sta-
rogardu Gdańskiego – Bory-
sław. Jednogłośnie postano-
wiliśmy w naszym kole wes-
przeć ich darowizną. Mamy 
nadzieję, że pomoże im ona 
chociaż w jakimś stopniu 
– powiedział ppłk Czesław 
Kosianowicz, prezes Koła 34 
Związku Żołnierzy Wojska 
Polskiego.
Za ten gest członkom Koła 
podziękował Prezydent Mia-
sta Starogard Gdański Janusz 
Stankowiak. – Proszę przyjąć 
moje serdeczne podziękowa-
nia za wsparcie, jakie okazali 
Państwo naszemu partner-
skiemu miastu Borysław 
w Ukrainie. Środki, które 
wpłacili Państwo na specjal-
nie utworzone konto z pew-
nością pomogą mieszkańcom 
Borysławia przetrwać ten 

Wsparli mieszkańców Borysławia
Podczas sierpniowej wizyty w Starogardzie mer miasta Bo-
rysław Ihor Jaworski dziękował za okazaną przez nas pomoc 
w czasie wojny w Ukrainie. Starogard pomagał i robi to nadal. 
Kilka dni temu Koło Nr 34 Związku Żołnierzy Wojska Polskie-
go ze Starogardu Gdańskiego wpłacił na rzecz naszego partner-
skiego miasta darowiznę.

Na 43.040 osób upraw-
nionych do głosowa-

nia w Starogardzie Gdań-
skim mieszkańcy oddali 
2 610 głosów, co stanowi 
6,06% frekwencję. Głoso-
wanie trwało od 26 wrze-
śnia do 14 października. 
Największą liczbę głosów 
otrzymały następujące zwy-
cięskie projekty:

Projekty inwestycyjne:
Projekt nr 3 – Sportowe Przy-
lesie – Etap II (Tor Rolkowo-
-Wrotkowy). Wnioskodawcy 
Jarosław Krzemiński, Hanna 
Ściegienna-Korczyc i Ka-
tarzyna Dobek. Szacowana 
wartość projektu 230.000 
złotych. Na projekt oddano 
805 głosów.
Projekt nr 5 – Nasza prze-
strzeń – Plac Czasu Wolne-
go na Wróblewskiego – Etap 
I. Wnioskodawcy Bartosz 
Szadokierski i Monika Gan-
cerewicz. Szacowana wartość 
projektu 230.000 złotych. Na 
projekt oddano 573 głosy.
Projekt nr 2 – Odnawia-
my Ściegiennego II – Etap 
II. Wnioskodawcy: Barbara 
Nowak, Barbara Folkman 
i Aleksandra Płachecka. Sza-
cowana wartość projektu 
230.000 złotych. Na projekt 
oddano 568 głosów.

Zwycięski projekt 
instytucjonalny:
Projekt nr 1 – Budowa boiska 

Poznaliśmy zwycięzców
14 października podliczono głosy oddane na projekty w Budżecie 
Obywatelskim 2023. Spośród 4 projektów inwestycyjnych i 3 insty-
tucjonalnych starogardzianie wybrali cztery zwycięskie pomysły.

do koszykówki 3×3 oraz do-
posażenie placu zabaw w stół 
do gry w szachy i chińczyka 
oraz gier podwórkowych – 
klasy, labirynt. Szacowana 
wartość projektu 100.000 
złotych. Wnioskodawcy Bar-
tosz Szadokierski i Monika 
Gancerewicz. Na projekt od-
dano 1127 głosów.

Pozostałe projekty uzyskały 
następującą liczbę głosów:
„Być jak Kazimierz Deyna” – 
403 głosy. „Sensorycznie się 
rozwijam bo skaczę, biegam, 
badam i dotykam” – przebu-
dowa i rozbudowa placu za-
baw Miejskiego Przedszkola 
Publicznego Nr 1 w Starogar-
dzie Gdański – 748 głosów 
oraz „Aktywnie z Misiem 
Uszatkiem – przez zabawę do 
sportu” – 574 głosy.
Zastępca Prezydenta Mia-

Punkt zawiesił działalność
Ze względu na coraz mniejszą ilość przybywających do Staro-
gardu Gdańskiego obywateli Ukrainy 30 września 2022 r. Miej-
ski Punkt Koordynacyjny Pomocy dla Uchodźców mieszczący 
się przy ul. Mickiewicza 1 zawiesił działalność. 

sta ds. Społecznych Maciej 
Kalinowski pogratulował 
wszystkim pomysłodawcom 
projektów. Podczas spo-
tkania w Urzędzie Miasta 17 
października wręczył im po-
dziękowania za podjęte ini-
cjatywy. 
- W tym roku projektów 
zgłoszonych do Budżetu 
Obywatelskiego było dużo 
mniej niż w latach ubiegłych. 
Pokazuje to, że potrzeby spo-
łeczne nie są już tak ogromne 
jak kiedyś. Cieszy nas fakt, 
że wiele pomysłów zostało 
przez te wszystkie lata zreali-
zowanych. W pierwszym Bu-
dżecie Obywatelskim w 2015 
roku zgłoszono prawie 80 
projektów – powiedział wice-
prezydent Maciej Kalinowski. 
Realizacja zwycięskichpro-
jektów planowana jest na lata 
2023-2024.  

Міський Координаційний Пункт Допомоги Біженцям з 
України припиняє свою роботу
В зв’язку з тим, що зменшилася кількість громадян України, 
які прибувають до Старогарду Гданського, Міський 
Координаційний Пункт Допомоги Біженцям з України, який 
знаходиться на вул. Міцкевича 1, припиняє свою роботу 30 
вересня 2022 року.
Мерія Старогарду Гданського далі буде допомагати біженцям, 
але звертатися за допомогою тепер потрібно до Відділу Справ 
Цивільних (1 поверх, кабінет 036) в годинах роботи Мерії 
міста Старогард Гданський. Магдалена Водзік продовжує 
координувати допомогу для громадян України. Контактні 
телефони: +48 790 301 104 (координатор), +48 790 301 108
В понеділок, вівторок і четвер в годинах 7:30 – 15:30
В середу 7:30 – 17:00; В п’ятницю 7:30 – 14:00

Urząd Miasta nadal będzie 
udzielał pomocy uchodź-

com, ale zgłaszać się po nią 
należy do Wydziału Spraw 
Obywatelskich (parter, po-
kój 036) w godzinach pracy 
Urzędu. Pomocą dla obywa-
teli Ukrainy nadal koordynuje 
Magdalena Wodzik. Kontakt 
telefoniczny: +48 790 301 
104 (koordynator), +48 790 
301 108: w poniedziałki, wtorki 
i czwartki w godz. 7:30 – 15:30, 
w środy w godz. 7:30 – 17:00, 
w piątki w godz. 7:30 – 14:00.

trudny czas. Utwierdzą ich 
także w przekonaniu, że za-
wsze mogą na nas liczyć i gdy 
tylko zajdzie taka potrzeba 
wyciągniemy pomocną dłoń 
– w liście gratulacyjnym na-
pisał Prezydent Miasta.
Mieszkańcom Ukrainy po-
magać można cały czas. 
Przypominamy, że istnieje 

możliwość wpłaty pieniędzy 
na specjalne konto Staro-
gardzkiego Centrum Kultury 
o nr 13 8340 0001 2002 0004 
2736 0004, tytuł przelewu: 
„wsparcie dla Ukrainy”, 
dane do przelewu z zagrani-
cy: przed numerem konta PL 
oraz CODE SWIFT: GBWC-
PLPP.  
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To było wielkie wyzwanie. Jedno 
z trudniejszych, bo taka publika 

jest wymagająca, uważna i szczera. 
Przyznam się, że takiego entuzja-
stycznego powitania się nie spodzie-
wałem. Takich braw jeszcze nigdy 
nie dostałem. Zaskoczyło mnie też, 
z jakim zrozumieniem dzieci słucha-
ły bajki i ile jest w nich ciekawości, 
która zawsze mnie zachwyca. Bar-
dzo dziękuję za to zaproszenie. To 
była dla mnie wielka przyjemność 
– powiedział prezydent Janusz Stan-
kowiak
Przedszkolaki niewątpliwie wyko-
rzystały okazję spotkania z prezy-
dentem twarzą w twarz, by zadać 
mu kilka dodatkowych pytań. Zapy-
tały, jaka jest jego ulubiona książka 
z dzieciństwa, w co lubił się bawić 
kiedy był dzieckiem, jaka postać jest 
dla niego wzorcem, co lubi jeść i czy 

Prezydent czytał dzieciom
Z okazji Ogólnopolskiego Dnia Głośnego Czytania, 29 września Miejskie Przed-
szkole Publiczne Nr 1 przy ul. Sienkiewicza zaprosiło Prezydenta Miasta Starogard 
Gdański. Janusz Stankowiak przeczytał przedszkolakom bajkę Carme Dolz i Nuria 
Aparicio pt. „Wszyscy jesteśmy wyjątkowi”. 

11 października przed Ratuszem 
Staromiejskim na Rynku ze-

brały się dzieci i młodzież ze szkół 
podstawowych. Uczniowie z PSP 2, 
PSP 6, PSP 8, PSP w Lubichowie, PSP 
w Kokoszkowych oraz ZKiW w Ry-
wałdzie otrzymali koperty z instruk-
cjami i wraz z opiekunami ruszyli 
w trasę, żeby zmierzyć się z zada-
niami, łamigłówkami oraz z dyktan-
dem. 
W punktach kontrolnych, które 
rozmieszczono w Muzeum Ziemi 
Kociewskiej, Bibliotece Miejskiej, 
I Liceum Ogólnokształcącym, Urzę-
dzie Miasta, Nadleśnictwie Staro-
gard, SCK-u, Powiatowym Urzędzie 
Pracy, Starostwie Powiatowym, 
OSiR-ze, Powiatowej Stacji Sani-
tarno-Epidemiologicznej, Fundacji 
„Dajemy Dzieciom Siłę”, uczestnicy 
zmagań rozwiązywali zadania, mieli 
okazję poznać specyfikę pracy dane-
go miejsca, mogli zwiedzić budynki, 

Nie dali się dysleksji
Po dwuletniej przerwie spowodowanej pandemią ko-
ronawirusa odbyła się kolejna edycja Gry terenowej 
„Nie dam się dysleksji!” organizowanej przez Polskie 
Towarzystwo Dysleksji Oddział nr 90 w Starogardzie 
Gdańskim przy PSP 8 oraz Poradnię Psychologiczno-
Pedagogiczną.

Najlepsze życzenia oraz podzię-
kowania za codzienny trud 

wkładany w edukację młodego po-
kolenia wszystkim pracownikom 
starogardzkiej oświaty złożył Pre-
zydent Miasta Starogard Gdań-
ski Janusz Stankowiak. W imieniu 
Przewodniczącej Rady Miasta Anny 
Benert zrobił to wiceprzewodni-
czący Marek Jankowski. Do życzeń 
dołączyli się także obecni na spotka-
niu Zastępca Prezydenta Miasta ds. 
Społecznych Maciej Kalinowski i Na-
czelnik Wydziału Spraw Społecznych 
Agnieszka Buczyńska.
- Sam pracowałem jako nauczyciel 
i wiem jak trudny jest to zawód. Dzi-
siaj na pewno jeszcze trudniejszy, 
bo kiedy ja uczyłem w szkole dzieci 
i młodzież słuchały tego, co się do 
nich mówiło. Wiem, że teraz różnie 
z tym bywa, dlatego tym bardziej 
dziękuję Państwu za codzienny trud, 
który wkładacie w edukację i wycho-
wanie młodych ludzi – powiedział 

Święto edukacji
14 października obchodzimy w Polsce Dzień Eduka-
cji Narodowej. Z tej okazji podczas zorganizowanego 
dzień wcześniej spotkania z dyrektorami oraz przed-
stawicielami starogardzkich szkół i przedszkoli. 

prezydent Starogardu Janusz Stan-
kowiak.
Z okazji Dnia Edukacji Narodowej 
nagrodę Prezydenta Miasta otrzy-
mali: z Miejskiego Przedszkola 
Publicznego Nr 2: Marta Meger; 
z Miejskiego Przedszkola Publicz-
nego Nr 4: Barbara Adamkiewicz 
z Miejskiego Przedszkola Publicz-
nego Nr 5: Jolanta Lewandowska 
z Miejskiego Przedszkola Publiczne-
go Nr 6: Agnieszka Radimonas – Dy-
rektor; z Publicznej Szkoły Podsta-
wowej Nr 1: Arkadiusz Kobierzyń-
ski – Dyrektor; z Publicznej Szkoły 
Podstawowej Nr 2: Anna Górna; 
z Publicznej Szkoły Podstawowej 
Nr 4: Hanna Kotkiewicz; z Publicz-
nej Szkoły Podstawowej Nr 6: Beata 
Wirkus; z Publicznej Szkoły Podsta-
wowej Nr 8: Dorota Renka; Wspól-
nie z Prezydentem Miasta Januszem 
Stankowiakiem nagrody wręczał wi-
ceprzewodniczący Rady Miasta Ma-
rek Jankowski.  

ma pałac w Warszawie? Było dużo 
śmiechu, radości i spontaniczności. 
W podziękowaniu dzieci zaśpiewały 
prezydentowi piosenkę i podarowały 

mały upominek oraz kwiaty. Janusz 
Stankowiak odwdzięczył się im roz-
dając słodkości.   
 

Wydarzenie zorganizowały Magda-
lena Kownacka (PTD, PSP 8), Eweli-
na Krzoska (PSP 2), Emilia Trochim-
czuk (PPP). – Zarząd Główny PTD 
przy PSP 8 oraz Poradnia Psycholo-
giczno-Pedagogiczna w Starogar-
dzie Gdańskim dziękują wszystkim 
osobom zaangażowanym w realiza-
cję gry, w szczególności zaś Prezy-
dentowi Miasta Starogard Gdański 
za objęcie patronatem tego przed-
sięwzięcia – powiedziała Magdalena 
Kownacka z Polskiego Towarzystwa 
Dysleksji Oddział nr 90 w Starogar-
dzie Gdańskim przy PSP 8 i Poradni 
Psychologiczno-Pedagogicznej.  

zajrzeć w różne zakamarki. Każda 
szkoła szła swoją trasą, poznając 
historię miasta oraz dzieje znanych 
ludzi mieszkających w Starogardzie 
Gdańskim. 
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Przysięga wojskowa to jeden 
z najważniejszych dni w służbie 

każdego żołnierza. To dzień, który 
pamięta się przez całe życie. Wy-
powiadając słowa roty przyjmujecie 
zobowiązanie do końca życia wobec 
Ojczyzny, swoich bliskich, rodzin 
i lokalnej społeczności. Cieszę się, że 
ta przysięga odbywa się właśnie tu 
w Starogardzie Gdańskim – mieście, 
w którym kiedyś stacjonowało woj-
sko. Mam nadzieję, że powrócimy do 
tych tradycji – powiedział dowódca 7 
Pomorskiej Brygady Obrony Teryto-
rialnej kmdr Tomasz Laskowski.
Uroczystość obserwowało wie-
lu znamienitych gości. Obecni byli 
dowódcy reprezentujący jednostki 
wojskowe i instytucje podległe Mini-
strowi Obrony Narodowej m.in. ko-
mendant Centrum Szkolenia Wojsk 
Obrony Terytorialnej płk Edward 
Chyła i szef Centrum Rekrutacyjne-
go płk Dariusz Tyrkiel, przedstawi-
ciele władz państwowych i samo-
rządowych – posłanka na Sejm RP 
Magdalena Sroka, poseł na Sejm RP 
Kazimierz Smoliński oraz Wojewoda 
Pomorski Dariusz Drelich, Prezy-
dent Miasta Janusz Stankowiak, jego 
zastępcy Maciej Kalinowski i Tade-
usz Błędzki, Starosta Starogardzki 
Kazimierz Chyła, Wicestarosta Pa-
tryk Gabriel, Wójt Gminy Starogard 
Magdalena Forc-Cherek, komen-
danci służb mundurowych regionu, 
przedstawiciele stowarzyszeń i or-
ganizacji, rodziny żołnierzy, ucznio-
wie starogardzkich szkół z opieku-
nami oraz mieszkańcy miasta.
– Starogard ma bardzo bogate trady-
cje żołnierskie. Świadczy o tym m.in. 

Zaprzysiężeni w służbie Ojczyźnie
31 żołnierzy 71 Batalionu Lekkiej Piechoty 7 Pomorskiej Brygady Obrony Teryto-
rialnej 30 września złożyło uroczystą przysięgę wojskową w Starogardzie Gdań-
skim na Rynku. Uroczystość zakończyła się wojskową defiladą oraz podpisaniem 
listów intencyjnych o współpracy Wojsk Obrony Terytorialnej z przedstawiciela-
mi lokalnych samorządów Miasta, Gminy i Powiatu.

obecność członków Stowarzyszenia 
2 Pułku Szwoleżerów Rokitniań-
skich, które na stałe wpisało się w hi-
storię naszego miasta. To, jak ważne 
jest istnienie takich formacji jak 
Wojsko Obrony Terytorialnej, wska-
zuje chociażby sytuacja w Ukrainie. 
Sprawiacie, że z Wami czujemy się 
bezpieczniej. Życzę Wam Szanowni 
Żołnierze spokojnej służby, zdrowia 
i spełnienia marzeń. Mam nadzieję, 
że naszą wspólną intencją, intencją 
mieszkańców całego powiatu jest, 
aby wojsko zagościło w Starogardzie 
na stałe – powiedział Prezydent Mia-
sta Janusz Stankowiak.
Podczas uroczystości dowódca 
7PBOT wyróżnił czterech żołnierzy 
szkolenia podstawowego. Uroczy-
sta przysięga wojskowa zakończyła 
się wojskową defiladą wokół Rynku. 
Żołnierzy poprowadziła orkiestra 
wojskowa z Elbląga. Uroczystość 
uświetnili członkowie grupy rekon-
strukcyjnej Batalionu Armii Krajowej 
Czata 49 z Gdańska. Przypomnieli 

historyczną przysięgę żołnierzy Ar-
mii Krajowej.
Spotkanie zakończyło się podpisa-
niem przez przedstawicieli lokal-
nych samorządów Miasta, Gmi-
ny i Powiatu listów intencyjnych 
o współpracy z WOT. Listy podpisali 
komandor Tomasz Laskowski, Pre-
zydent Miasta Janusz Stankowiak, 
Starosta Starogardzki Kazimierz 
Chyła, wicestarosta Patryk Gabriel 
i wójt Gminy Starogard Magdalena 
Forc-Cherek w Ratuszu. 
Strony wyraziły wolę wzajemnego 
wspierania się oraz współpracy w za-
kresie propagowania i umacniania 
wśród mieszkańców Miasta, Gminy 
i Powiatu wartości i postaw patrio-
tycznych poprzez organizację uro-
czystości rocznicowych o charakterze 
państwowym i lokalnym, w szcze-
gólności w zakresie ceremoniału i ho-
norowej asysty wojskowej.
Zadeklarowali również wzajemne 
wsparcie oraz współpracę w zakresie 
kreowania i propagowania pozytyw-
nego wizerunku stron na płaszczyź-
nie komunikacji społecznej oraz wy-
chowania patriotycznego i proobron-
nego dzieci i młodzieży szkół oraz 
organizacji pozaszkolnych prowa-
dzonych i wspieranych przez Miasto 
Starogard Gdański, Gminę Starogard 
Gdański i Starostwo Powiatowe.
Współpraca i wzajemne wsparcie 
dotyczyć ma również organizacji 
i realizacji ćwiczeń oraz uroczysto-
ści wojskowych żołnierzy 7 Pomor-
skiej Brygady Obrony Terytorialnej 
na terenie Miasta, Gminy i Powiatu 
oraz przeciwdziałania i likwidacji 
skutków katastrof i zagrożeń natu-
ralnych oraz o innym charakterze.  

Dla zachowania w pamięci czy-
nów bojowych 2 Pułku Szwole-

żerów Rokitniańskich kilka lat temu 
podjęto działania mające kulminację 
podczas tegorocznego święta w Bra-
niewie. W symboliczny sposób 9 
Brygada otrzymała tradycje Pułku 
w prezencie od naszego Szwadro-
nu. Dowódca naszego Pułku rtm. 
Krzysztof Landowski przekazał na 
ręce dowódcy 9 BBKPanc płk Sła-
womira Lidwy lancę kawaleryjską 
z proporcem pułkowym, która znaj-
dzie swoje miejsce w sali tradycji 
braniewskiej jednostki – mówi szef 
kancelarii Szwadronu Kawalerii 2 
Pułku Szwoleżerów Rokitniańskich 
Dariusz Michalski.  

W oficjalnych uroczystościach, któ-
re odbyły się 7 października w Bra-
niewie udział wzięli m.in. Andrzej 
Śliwka, podsekretarz stanu w Mini-

Szwoleżerskie 
tradycje przekazane
Podczas tegorocznych obchodów święta 9 Braniew-
skiej Brygady Kawalerii Pancernej jednym z najważ-
niejszych wydarzeń było przejęcie dziedzictwa i tra-
dycji 2 Pułku Szwoleżerów Rokitniańskich. 

sterstwie Aktywów Państwowych 
i wojewoda warmińsko-mazurski 
Artur Chojecki oraz samorządowcy 
miasta i powiatu, a także przedsta-
wiciele służb mundurowych, orga-
nizacji i instytucji współpracujących 
z 9 Brygadą. 

Uroczystości zakończyła defilada 
wojskowa w wykonaniu żołnierzy 
i zaproszonych gości, którym towa-
rzyszyła Orkiestra Wojskowa Mary-
narki Wojennej z Gdyni. Przed try-
buną zaprezentowali się uczniowie 
klas wojskowych z Zespołu Szkół 
Budowlanych z Braniewa oraz Ze-
społu Szkół Ekonomicznych i Tech-
nicznych w Pasłęku, a także konny 
poczet sztandarowy Szwadronu Ka-
walerii 2 Pułku Szwoleżerów Rokit-
niańskich ze Starogardu Gdańskie-
go.  
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Wiem, że na dzisiejsze 
wydarzenie przybyli 

nie tylko starogardzcy se-
niorzy, ale także seniorzy 
z zaprzyjaźnionych gmin. 
Ten koncert jest formą po-
dziękowania dla Państwa. 
Dziękujemy za Wasz wy-
siłek wkładany w rozwój 
naszego samorządu. Taką 
postawą udowodniliście, 
że przyszłość należy do 
naszych małych ojczyzn. 
To dzięki Wam my może-
my dzisiaj kontynuować to 
dzieło. Byśmy mogli cie-
szyć się kolejnymi koncer-
tami z okazji Dnia Senio-
ra, życzę Państwu przede 
wszystkim dużo zdrowia, 
pociechy z rodziny, dzieci, 
przyjaciół i wszystkiego, 
czego zapragniecie. Ten 
dzień jest Wasz – mówił 
prezydent Starogardu Ja-
nusz Stankowiak.  
– Kochani Seniorzy z okazji 
Waszego święta życzę Wam 
wszystkiego najlepszego. 
Dużo zdrowia, uśmiechu na 
co dzień, radości oraz nie-
samowitych wrażeń. Ko-
chajcie najpiękniej jak po-
traficie – dodała Przewod-
nicząca Rady Miasta Staro-
gard Gdański Anna Benert. 
Na wydarzenie przyby-
li m.in. Posłanka na Sejm 
RP Magdalena Sroka, Se-
nator RP Ryszard Świlski 
oraz Pełnomcnik Wojewo-

Starogardzki Dzień Seniora 2022
Muzyczne wydarzenie organizowane z myślą o najstarszych mieszkańcach miasta już na 
stałe wpisało się w kalendarz październikowych imprez w Starogardzie Gdańskim. W tym 
roku dla seniorów wystąpili Skaldowie oraz Stefano Terrazzino, z którym piosenkę „L’ita-
liano” w duecie zaśpiewał Prezydent Miasta Starogard Gdański Janusz Stankowiak. 

dy Pomorskiego ds. Senio-
rów Katarzyna Zielke-Pa-
procka. Już po raz kolejny 
z okazji Starogardzkiego 
Dnia Seniora Wojewoda 
Pomorski Dariusz Drelich 
na ręce Prezydenta Miasta 
przekazał obraz, który za-
wiśnie w Dziennym Domu 
Senior+. 
Na koncertach nie zabra-
kło także m.in. zastęp-
cy prezydenta Starogardu 
Gdańskiego ds. społecz-
nych Macieja Kalinowskie-
go, radnych Rady Miasta, 
przewodniczącego Rady 
Seniorów Bogdana Adama, 
czy przewodniczącego sta-
rogardzkiego oddziału Pol-
skiego Związku Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów Jana 
Brdaka. 
Znakomity pokaz tańca 
wspólnie ze Stefano Ter-
razzino dała Sara Janicka. 
Oboje poderwali publicz-
ność z miejsc. Były wspólne 
tańce oraz popisy wokalne. 
Stefano Terrazzino w nie-
zwykle żywiołowy sposób 
wykonał wiele przebojów 
włoskiej muzyki. Występ 
Skaldów był nieco bar-
dziej refleksyjny. Seniorzy 
z przyjemnością wysłu-
chali takich piosenek, jak 
„W żółtych płomieniach 
liści”, „Wierniejsza od ma-
rzenia”, „Prześliczna wio-
lonczelistka”, „Medytacje 

Najstarsi mieszkańcy 
miasta działają m.in. 

w Radzie Seniorów Gminy 
Miejskiej Starogard Gdań-
ski, która powołana została 
na lata 2019 – 2023. Liczy 9 
członków i spotyka się raz 
na kwartał. Z jej inicjatywy 
powstał Dzienny Dom Se-
nior+, którego otwarcie od-
było się 5 listopada 2018 r. 
Oferta DDS+ w Starogardzie 
Gdańskim kierowana do nie-
aktywnych zawodowo osób 
w wieku powyżej 60. roku 
życia opiera się na działaniach 
realizowanych przez pracow-
ników Domu we współpracy 
z innymi specjalistami oraz 
przedstawicielami środowi-
ska lokalnego. Zapewnia on 
miejsce 30 osobom, które 
mogą w nim przebywać od 
poniedziałku do piątku (z wy-
łączeniem świąt i dni ustawo-
wo wolnych od pracy) przez 8 
godzin dziennie. 
Dzięki działaniom członków 
Rady Seniorów ukazał się 
także informator „Przyja-
zny Starogard dla Seniorów”. 
Zawiera on informacje doty-
czące spraw osób starszych, 
m.in. o uprawnieniach i przy-
wilejach seniorów, a także 
o możliwościach jakie niosą 
instytucje miejskie i nie tylko. 
W 2017 r. Gmina Miejska Sta-
rogard Gdański przystąpiła do 
programu Miasto Przyjazne 
Seniorom oraz Ogólnopolska 
Karta Seniora realizowanego 
przez Stowarzyszenie MAN-
KO z Krakowa. Dzięki Kar-
cie Seniora seniorzy mogą 
korzystać ze zniżek u part-
nerów programu, zarówno 
w Starogardzie Gdańskim, 
jak i w całej Polsce. Aktualnie 

Z myślą o seniorach
Starogardzcy seniorzy są bardzo aktywni. 
Z myślą o nich powstały miejsca, gdzie mają 
szansę na realizację swoich pomysłów. 

Karta Seniora ma 7 partne-
rów. Rada Seniorów mocno 
wspiera także spółdzielcze 
Kluby Seniora poprzez udział 
w klubowych inicjatywach 
i spotkaniach. Członkowie 
Rady Seniora chętnie uczest-
niczą także w inicjatywach 
i spotkaniach Uniwersytetu 
III Wieku.
W 2022 r. Miasto dofinanso-
wało działania Zarządu Rejo-
nowego Oddziału Polskiego 
Związku Emerytów, Renci-
stów i Inwalidów w Starogar-
dzie Gdańskim, do których 
zaliczyły się Koncert Pieśni 
Maryjnych i Kościelnych oraz 
XVII Powiatowa Spartakiada 
Sportowa Emerytów i Osób 
Niepełnosprawnych. Dzięki 
miejskiemu dofinansowaniu 
Fundacja LuxSfera zrealizo-
wała zadanie publiczne pn. 
„Za siódmą górą, za siódmą 
rzeką”. Projekt zakładał ani-
mację i aktywizację środo-
wiska osób starszych wokół 
opowiadania bajek, baśni 
i legend. Oprócz opowieści 
w wykonaniu bajarza projekt 
zakłada rozmowy o pamię-
tanych przez uczestników 
baśniach, o tym dlaczego są 
ważne i jak je opowiedzieć 
dzisiaj. 
Na początku października 
Muzeum Ziemi Kociewskiej 
zorganizowało „Weekend 
Seniora z Kulturą”. Od 17 lat 
przy Starogardzkim Centrum 
Kultury prężnie działa Uni-
wersytet Trzeciego Wieku 
„S-Centrum”. Jego studen-
tów widać nie tylko na orga-
nizowanych tam zajęciach, 
ale podczas wielu miejskich 
wydarzeń. 

wiejskiego listonosza”, 
„Wszystko mi mówi, że 
mnie ktoś pokochał”, czy 
„Wiosna”.  
W przerwach między wy-
stępami losowano nagrody 
wśród publiczności. Pod-
czas koncertów prowa-
dzona była kampania in-
formacyjno-profilaktycz-
na dotycząca uzależnień 
wśród osób 60+ pod hasłem 
„Wolny nestor”, której 
szczegóły przybliżyła peł-
nomocnik Prezydenta ds. 
profilaktyki i rozwiązywa-
nia problemów uzależnień 
Anna Kochanowska.  
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Tym razem emeryci i renciści z po-
szczególnych miejscowości i wsi 

przedstawili swój repertuar na scenie 
SCK. W imieniu prezydenta Janusza 
Stankowiaka życzenia zdrowia oraz 
muzyki w sercu uczestnikom prze-
glądu złożył Zastępca Prezydenta 
ds. Techniczno-Inwestycyjnych Ta-
deusz Błędzki. Gratulacje i życzenia 
złożyła Seniorom oraz organizato-
rom także Przewodnicząca Komisji 
Kultury i Promocji Miasta Martyna 
Łangowska-Siembida. Wydarzenie 
poprowadził Józef Gerigk z PZE-
RiI w Starogardzie Gdańskim.  

Powiatowy Przegląd Twórczości Artystycznej
Członkowie Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów – Oddział Re-
jonowy w Starogardzie Gdańskim tradycyjnie, jak co roku zaprezentowali swoje 
artystyczne umiejętności.

Życzę, aby rozpoczynający się 
właśnie rok akademicki był dla 

Was jak najlepszy. Bije od Państwa 
tak pozytywna energia, że jestem 
pewien, iż spędzicie tutaj wyłącznie 
miłe chwile – powiedział wiceprezy-
dent Tadeusz Błędzki.
– Zaczynamy już 17. rok akademicki 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku „S-
Centrum”. Aż trudno mi uwierzyć, że 
działamy od tylu lat. Za rok będziemy 
pełnoletni. Jestem bardzo szczęśliwa, 
widząc jak cały czas przybywa nam 
nowych studentów – mówiła rektor 
UTW, dyrektor Starogardzkiego Cen-
trum Kultury Ewa Roman.
Honorową Studentką UTW wybrana 
została Lucyna Lewy. Wykład in-
auguracyjny wygłosiła Aleksandra 
Bednarska-Nowak, która mówiła 
o pozytywnym nastawieniu i wyni-

Rozpoczęli nowy rok akademicki
Uniwersytet Trzeciego Wieku „S-Centrum” działający przy Starogardzkim Cen-
trum Kultury 5 października uroczyście rozpoczął rok akademicki 2022/2023. Na 
zajęcia prowadzone w 18 pracowniach zapisało się 170 studentów.

Dzielimy się energią
Rozmowa z Urszulą Olender, przewodniczącą samo-
rządu studenckiego UTW „S-Centrum”. 

Od 9 lat jest Pani studentką działającego przy Starogardzkim Centrum Kultury 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku „S-Centrum”. Czy każdy znajdzie tam coś dla 
siebie?
Uważam, że jak najbardziej. W tej chwili mamy 21 pracowni, gdzie prowadzone są 
różnorodne zajęcia. Studenci UTW najchętniej uczęszczają na basen, zajęcia tanecz-
no-ruchowe oraz na zajęcia „Zdrowy kręgosłup”. Mamy także pracownie o charak-
terze bardziej towarzyskim. Można na przykład zagrać sobie w remika. Są też zaję-
cia artystyczne, chociażby z malarstwa. Osoby, które na nie uczęszczają na swoim 
koncie mają liczne sukcesy, a także wystawy. Wiele osób, szczególnie pań, upodo-
bało sobie zajęcia rękodzielnicze. Organizowane są wyjazdy do teatru, wycieczki 
oraz spotkania integracyjne. Myślę, że bardzo ważną rolę odgrywają też wykłady. 
Poruszamy tematy istotne dla osób w naszym wieku, ale nie tylko. Mają one cha-
rakter otwarty. Mieszkańcy Starogardu także z nich korzystają. Często poruszane są 
na nich sprawy praktyczne, jak chociażby co i jak załatwić u notariusza, w ZUS-ie, 
Urzędzie Skarbowym, gdzie udać się po pomoc prawną itp. Mamy wśród nas tak-
że wolontariuszy, którzy pomagają seniorom w potrzebie. Z naszej inicjatywy przy 
recepcji SCK powstała mała biblioteczka, gdzie każdy może przynieść przeczytane 
książki i w zamian wziąć inne. 

Oferta jest szeroka i zróżnicowana, ale chyba najważniejsze jest to, że podczas 
tych zajęć, czy wyjazdów możecie się po prostu spotkać?
Bardzo cieszymy się, że możemy wspólnie wypić kawę, porozmawiać, powymie-
niać się doświadczeniami, spostrzeżeniami, a oprócz tego nauczyć się nowych rze-
czy i zadbać o siebie. W tej chwili nasz Uniwersytet liczy 171 studentów. To trochę 
mniej niż przed pandemią, bo wtedy było nas 230. Koronawirus trochę pokrzyżował 
nam plany, ale najważniejsze, że wracamy. Cieszę się, że na przykład podczas inau-
guracji roku akademickiego 2022/2023 zobaczyłam zupełnie nowe twarze 

To już Pani trzecia kadencja w samorządzie studenckim, ale pierwsza w roli 
przewodniczącej. Jakie zadania na Pani spoczywają? 
Jesteśmy przede wszystkim ciałem doradczym koordynatora UTW, pani Ewy Lan-
dowskiej. Na bieżąco przekazujemy jej pomysły, czy bolączki studentów. Pomaga-
my także przy organizacji różnego rodzaju wydarzeń. Wiele imprez w „S-Centrum” 
przygotowujemy sami. Większość z nas to kobiety, istoty bardzo zaradne, dlatego 
świetnie sobie radzimy. Korzystając z okazji nie sposób nie podziękować osobom, 
które wspierają nas od chwili założenia Uniwersytetu Trzeciego Wieku, a są to Pre-
zydent Miasta Starogard Gdański Janusz Stankowiak i dyrektor Starogardzkiego 
Centrum Kultury Ewa Roman. Zawsze uczestniczą w naszych wydarzeniach, co 
daje nam – seniorom poczucie, że jesteśmy pozytywnie odbierani w naszym mie-
ście, a to dla nas nagroda. 

Warto być studentem UTW? 
Oczywiście, że tak! Przede wszystkim nawiązujemy nowe znajomości, podtrzymu-
jemy przyjaźnie, czujemy się potrzebni i w pełni akceptowani. Dzielimy się swoją 
energią. U nas nikt się nie nudzi. Wiele osób w dojrzałym wieku to ludzie samotni. 
Uniwersytet Trzeciego Wieku daje szansę, żeby wyjść z domu, pobyć razem. Każdy 
student opowiada o UTW rodzinie, znajomym, sąsiadom. Poza tym nasza działal-
ność jest widoczna, dlatego zapewne studentów przybywa. Myślę, że wciąż będzie 
przybywało. Każdy, kto ma czas i ochotę jest u nas mile widziany. Zapraszamy ser-
decznie.  

Samorząd studencki UTW, od lewej: Hanna Drzewuszewska-Kruszo-
na - skarbnik, Urszula Olender – przewodnicząca, Jan Sokołowski - 
członek, Grażyna Kleina - zastępca, Ewa Podolska - członek.

kającej z niego jakości życia. O arty-
styczną oprawę uroczystej inaugu-
racji roku akademickiego 2022/2023 
zadbał Chór Studencki pod kierow-
nictwem Łukasza Kiełpińskiego.

Ponad tydzień później w Leśniczów-
ce Szpęgawsk odbyło się integracyj-
ne spotkanie seniorów. Studentów 
UTW odwiedzili Zastępca Prezy-
denta Miasta ds. Społecznych Maciej 
Kalinowski oraz naczelnik Wydziału 
Informacji Społecznej Urzędu Mia-
sta Renata Połomska. Na spotkaniu 
obecne były oczywiście dyrektor 
SCK, rektor UTW „S-Centrum” Ewa 
Roman oraz koordynator Uniwersy-
tetu Trzeciego Wieku Ewa Landow-
ska. Nie zabrakło wspólnych tańców, 
śpiewów, gier i zabaw sprawnościo-
wych. Spotkanie rozpoczęto polone-
zem, a jego uczestnicy po raz kolej-
ny pokazali, że potrafią się świetnie 
bawić. Projekt współfinansowany 
był przez Gminę Miejską Starogard 
Gdański.  
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Wimieniu Prezydenta Janusza 
Stankowiaka życzenia wszyst-

kim osobom z dysfunkcją słuchu 
złożył jego zastępca Tadeusz Błędz-
ki, Dyrektor Środowiskowego Domu 
Samopomocy Aleksandra Formela 
i duszpasterz niesłyszących  ks. Woj-
ciech Gruba. Decyzją Zarządu Koła 
Terenowego PZG w Starogardzie 
Gdańskim wytypowano członków 
szczególnie aktywnie działających na 
rzecz środowiska osób niesłyszących. 
Zostali nimi: Joanna Cwojdzińska, 
Helena Wota, Genowefa Fergon – 
Gołecka, ks. Wojciech Gruba.  

Dzień Głuchego pełen ciepła
Swoje święto obchodził jak co roku Starogardzki oddział Polskiego Związku Głu-
chych. 

W imieniu Prezydenta Miasta 
Janusza Stankowiaka ży-

czenia złożył Zastępca Prezydenta 
Miasta ds. Techniczno-Inwesty-
cyjnych Tadeusz Błędzki.
Specjalnie na tę okazję koło przy-
gotowało konkursy. Członkini 
Koła Anna Dembek przeczytała 

Święto niewidomych
Z okazji Międzynarodowego Dnia Białej Laski Koło 
Powiatowe Polskiego Związku Niewidomych w Sta-
rogardzie zorganizowało uroczyste spotkanie.

Klub skupia blisko 600 członków, 
z czego 400 to młodzież. Przez 

blisko 20 lat istnienia jest on orga-
nizatorem wielu wydarzeń, imprez 
i zawodów strzeleckich. Są to m.in 
zawody w trójboju obronnym w sys-
temie eliminacji i finałów, szkolna 
Liga Strzelecka, zawody w wieloboju 
obronnym, konkursy marynistycz-
ne, zawody żołnierzy rezerwy, a tak-
że obozy z przysposobienia obron-
nego. „Tarcza” organizuje również 
pozalekcyjne zajęcia sportowe i re-
kreacyjne, w szczególności w okre-
sie przerw w nauce. Są to: „Akcja 
Lato z LOK”, „Akcja Zima z LOK” 
oraz Otwarte „Kociewskie” zawo-
dy strzeleckie w wieloboju. Podczas 
uroczystości życzenia oraz słowa 
uznania za wieloletnią działalność 
i współpracę złożył Prezesowi Klubu 

20 lat strzeleckiego klubu
Klub Strzelecki „Tarcza” LOK obchodzi w tym roku swoje 20-lecie. Na uroczy-
stym spotkaniu były słowa uznania, wyrazy wdzięczności oraz liczne odznaczenia 
dla zasłużonych.

Strzeleckiego „Tarcza” Krzysztofowi 
Reczko Sekretarz Miasta Zbigniew 
Toporowski.
Na spotkaniu wręczono liczne wy-
różnienia i nagrody zasłużonym. 

„Medal Za Zasługi Dla Ligi Obro-
ny Kraju” otrzymał między innymi 
Urząd Miasta Starogard Gdański. 
„Złoty Krzyż” za „Zasługi dla Klubu 
Żołnierzy Rezerwy” oraz podzięko-
wania za wsparcie i propagowanie 
działalności LOK przyjął także Sekre-
tarz Miasta Zbigniew Toporowski.
Z rąk Leszka Krzykowskiego – Se-
kretarza KS „Tarcza” LOK oraz 
Prezesa Klubu Krzysztofa Reczko 
podziękowania za okazaną życzli-
wość i wsparcie przez ostatnie 20 lat 
w działaniach na rzecz upowszech-
niania sportu strzeleckiego wśród 
młodzieży Kociewia otrzymał Pre-
zydent Miasta Janusz Stankowiak. 
Pamiątkowy medal z okazji Jubile-
uszu „Tarczy” LOK trafił również do 
Zastępcy Prezydenta Miasta ds. Spo-
łecznych – Macieja Kalinowskiego.  

Inspektorzy i inspektorki otrzy-
mali wyróżnienia m.in. za lata 

służby, poświęcany czas i zaanga-
żowanie w ratowanie życia zwierząt, 
prowadzenie domu tymczasowego, 
za działania informacyjne i eduka-
cyjne oraz propagowanie wśród naj-
młodszych postaw pro zwierzęcych, 
pozwalających na kształtowania 
świadomych zachowań wobec milu-
sińskich. Wręczono też legitymacje 
świeżo upieczonym inspektorom.  
Specjalne podziękowania za 15 lat 
prezesury, gratulacje i kwiaty z oka-
zji obchodzonego jubileuszu otrzy-
mała prezes starogardzkiego od-

Zwierzęta są ich przyjaciółmi
Starogardzki oddział Towarzystwa Opieki nad Zwie-
rzętami obchodził 20-lecie istnienia.

napisaną alfabetem Braillea histo-
rię białej laski – symbolu pewności 
siebie i niezależności osób z dys-
funkcją wzroku. Gratulacje oraz 
podziękowania z okazji 50-lecie 
przynależności do organizacji ode-
brał Józef Rydlewski. 

działu TOZ Marianna Mazurowska. 
Do życzeń dołączyła Przewodniczą-
ca Rady Miasta Anna Benert, która 
w imieniu Rady Miasta Starogard 
Gdański podziękowała członkom 
i wolontariuszom Towarzystwa za 
każdy dzień ich wolontariackiej 
pracy, za ofiarność i miłość, jakie 
dają zwierzętom. W imieniu Prezy-
denta Miasta oraz władz Starogardu 
Gdańskiego gratulacje i życzenia 
owocnej i równie oddanej jak do-
tąd pracy na rzecz ochrony zwierząt 
przekazał zastępca Sekretarza Mia-
sta Sławomir Bieliński. 
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Imprezę co roku uświetniają uzna-
ni artyści prezentujący twórczość 

muzyczną na najwyższym poziomie. 
Drugiego dnia Nocy Bardów o godzi-

Przed nami XXIX Noc Bardów 
i koncert Natalii Przybysz
W dniach 18-19 listopada 2022 roku w kinie „Sokół” odbędzie się „XXIX Noc Bar-
dów im. Ryszarda Rebelki”. 

Stypendia przyznawane są na cel 
określony we wniosku o przy-

znanie stypendium w jednej z nastę-
pujących dziedzin: muzyka, plasty-
ka, fotografia, teatr; film, literatura, 
opieka nad zabytkami.
Wnioski pobrać można ze strony 
www.starogard.pl. Wypełnione na-
leży złożyć w Biurze Obsługi Klienta 
Urzędu Miasta Starogard Gdański, 
ul. Gdańska 6, lub przesłać pocztą 
(decyduje data wpływu do Urzędu). 
Komórką odpowiedzialną za obsługę 
wniosków stypendialnych jest Wy-
dział Informacji Społecznej. Infor-
macji udziela p. Wojciech Gdaniec 
tel. 58 530 60 93.  

Stypendia kulturalne 
– można składać wnioski
Zgodnie z Uchwałą Nr XV/163/2019 Rady Miasta Sta-
rogard Gdański w sprawie szczegółowych warunków 
i trybu przyznawania stypendiów dla osób zajmują-
cych się twórczością artystyczną, upowszechnianiem 
kultury, opieką nad zabytkami oraz ustalenia ich wy-
sokości informujemy, że do dnia 30 listopada 2022 r. 
można składać wnioski o stypendium w dziedzinie 
kultury, które realizowane będą w roku 2023.

Artystka zaprezentuje swoją jesien-
ną trasę koncertową “Serce Spokoj-
ne”. Utwór o tym tytule zamykają jej 
najnowszą płytę “Zaczynam się od 
miłości”. Album ten powstał do nie-
zaśpiewanych tekstów Kory. Znaj-
dują się na nim też dwa, w pełni au-
torskie utwory Natalii Przybysz i to-
warzyszących wokalistce muzyków. 
Jednym z nich jest „Zew”, który stał 
się ulubioną piosenką wielu fanów 
Natalii.  

nie 18:00 wystąpi Natalia Przybysz. 
Bilety w cenie 80 zł  są do nabycia 
w recepcji Starogardzkiego Centrum 
Kultury i na stronie sck.art.pl.
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3 października zastępca prezyden-
ta miasta ds. społecznych Maciej 

Kalinowski spotkał się z przedstawi-
cielami starogardzkich klubów spor-
towych. Było to pierwsze z kilku pla-
nowanych spotkań, podczas których 
strony znajdą wspólne, oparte na 
kompromisie rozwiązanie problemu 
utrzymania obiektów sportowych 
poza lekcjami w związku z pogłębia-
jącym się kryzysem energetycznym.

– Wzrost cen za energię sięga nawet 
kilkuset procent. Rośnie inflacja, 
rosną koszty utrzymania obiektów 
użyteczności publicznej. Dyrekto-
rzy szkół alarmują, że nie poradzą 
sobie z utrzymaniem wszystkich 
obiektów sportowych na dotych-
czasowych warunkach użyteczno-
ści. Dlatego poprosiłem Państwa o tę 
rozmowę, bo rozwój sportu i kultury 
fizycznej w Starogardzie Gdańskim 
leży nam wszystkim na sercu. Chce-
my, aby dzieci i młodzież rozwijała 
swoje sportowe pasje bez względu na 
to, co się dzieje wokół. Niestety oko-
liczności zmuszają nas do szukania 
możliwych dróg wyjść z tych trud-
nych sytuacji i przygotowania się do 
tego, co może nas czekać od stycznia 
przyszłego roku. To bardzo ważne, 
by rozmawiać o potencjalnych sce-
nariuszach, jakie mogą nas czekać 

Wspólne szukanie rozwiązań
Czy kryzys energetyczny i wynikające z niego problemy związane z utrzymaniem obiektów sportowych do-
tkną starogardzkie kluby sportowe? O tym rozmawiali ich przedstawiciele z wiceprezydentem miasta podczas 
posiedzenia Rady Sportu.  

w związku ze wzrostem kosztów 
utrzymania sal sportowych, boisk 
i basenu, z których Państwo korzy-
stacie. Liczę na to że znajdziemy tu 
kompromis i wspólnie ustalimy plan 
działań zapobiegających kryzysowi 
– powiedział wiceprezydent Maciej 
Kalinowski.
Prezydent zapewnił prezesów klu-
bów, że do końca roku warunki ko-
rzystania z obiektów sportowych się 
nie zmienią. – Zmiany mogą poja-
wić się od przyszłego roku. Jeszcze 
nie wiemy, jakie ostatecznie koszty 
energii będą ponosić szkoły. Te kwe-

Starogard Gdański reprezentowa-
ły Kociewskie Gzuby z KP Staro-

gard. Wszystkie drużyny rywalizo-
wały w duchu fair play, chociaż to nie 
rywalizacja była tutaj najważniejsza. 
Organizatorzy wydarzenia chcieli 
zwrócić uwagę na potrzeby osób nie-
pełnosprawnych. Pokazać jak ważne 
jest dla nich, by normalnie żyć i roz-

W drodze 
po marzenia
24 września Klub Piłkarski Starogard zorganizował 
na Stadionie Miejskim im. Kazimierza Deyny Ogól-
nopolski Turniej Osób Niepełnosprawnych. Nie było 
w nim przegranych, a wszyscy zawodnicy dostarczyli 
mnóstwo emocji.

wijać sportowe pasje. Turniejowi 
przyświecało hasło „W drodze po 
marzenia”. Rzeczywiście dla sporej 
części uczestników był on spełnie-
niem marzeń, chociażby o rozegra-
niu meczu piłki nożnej. Wydarzenie 
zostało dofinansowane z budżetu 
Miasta kwotą 2 000 zł.  

stie są w trakcie ustaleń, podobnie 
jak wysokość temperatury i czy ta 
temperatura będzie stała, czy np. 
obniżana w ciągu dnia i nocy, gdy 
obiekty nie będą użytkowane – za-
znaczył wiceprezydent.
Wspomniał też o tym, że istotne 
znaczenie dla rozwiązania proble-
mu, będzie miał fakt, czy rząd polski 
zrekompensuje samorządom koszty 
wzrostu cen energii w postaci tar-
czy osłonowej. – To wszystko po-
winno nam być wiadome do końca 
miesiąca – informował dalej Maciej 
Kalinowski. – W najgorszej sytuacji 

mamy dla Państwa dwa rozwiązania, 
albo ograniczymy czas użytkowania 
obiektów sportowych do 3 godzin 
dziennie poza lekcjami, albo popro-
simy Was o ponoszenie części kosz-
tów związanych z ich utrzymaniem 
– powiedział wiceprezydent.

Przedstawiciele Klubu Sportowych 
wyrazili swoje opinie, podkreśla-
jąc, że ograniczenie czasu użyt-
kowania boisk, sal i hal równa się 
kompletnej dezorganizacji zajęć 
sportowych. Zaznaczyli, że liczą 
na współpracę, wsparcie ze strony 
miasta oraz sprawiedliwy podział 

kosztów utrzymania tych obiek-
tów w razie wzrostu cen energii 
pomiędzy podmioty korzystające 
i nimi administrujące.
Spotkanie Rady Sportu miało na 
celu przede wszystkim zaalarmo-
wanie o potencjalnym wzroście 
kosztów utrzymania obiektów 
sportowych i jego skutkach dla 
użytkowników. Dotychczas za-
wodnicy starogardzkich klubów 
sportowych korzystają z hal i bo-
isk szkolnych nieodpłatnie. Ze 
względu na wzrost cen energii ta 
sytuacja może choć nie musi ulec 
zmianie. Wiceprezydent podkre-
ślił, że podejmuje te rozmowy po 
to, aby po pierwsze nikt nie czuł 
się zaskoczony decyzjami, które 
być może władze miasta będą mu-
siały podjąć od stycznia 2023 roku, 
a po drugie, aby wspólnie przygo-
tować się do tych zmian i znaleźć 
najkorzystniejsze wyjście z kry-
zysu, który z coraz większą mocą 
dotyka polskie samorządy. 
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Wśród kobiet najszybsze były: 
Svitlana Sanko (34 min. 01 s., 

Marta Łagownik (34 min. 25 s.) oraz 
Ewelina Paprocka (35 min. 49 s.). 
Najszybszą starogardzianką okazała 
się Katarzyna Butowska, a staro-
gardzianinem oczywiście zwycięzca 
biegu Mateusz Niemczyk. 
Tegoroczny Bieg Kociewski był już 
trzydziestym. 
Wydarzenie odbyło się pod Patrona-
tem Honorowym Prezydenta Miasta 
Starogard Gdański Janusza Stanko-
wiaka. Medale zawodnikom w jego 
imieniu wręczał Zastępca Prezyden-
ta Miasta ds. Techniczno-Inwesty-
cyjnych Tadeusz Błędzki. Wśród za-
proszonych gości pojawił się również 
Poseł na Sejm RP Kazimierz Smoliń-
ski, radny Rady Miasta Jarosław Ja-

Pobiegli po raz 30

Więcej autobusów na Wszystkich Świętych

Najszybszym zawodnikiem 30. Biegu Kociewskiego 
z Polpharmą był starogardzianin Mateusz Niemczyk. 
Liczącą 10 km trasę pokonał w 30 minut i 42 sekundy. 
Jako drugi do mety dobiegł Grzegorz Kujawski z Puc-
ka (30 min. 55 s.), a trzeci Michał Lewandowski z Mi-
rotek (31 min. 32 s.).

naszek oraz przedstawiciele spon-
sorów. Prezes Zarządu Dekpol Steel 
Andrzej Kuchtyk oraz członek za-
rządu Zakładów Farmaceutycznych 
Polpharma Andrzej Dziuban także 
brali udział w dekoracji zawodników.
W zainicjowanym przez Prezydenta 
Miasta Janusza Stankowiaka kon-
kursie na hasło promujące ekologię 
zwyciężyli Alina i Paweł Jakubowscy. 
Rejestrujący się na bieg zawodnicy 
wymyślali hasła, spośród których 
komisja konkursowa wybrała 11. To 
one wzięły udział w losowaniu na-
grody głównej, jaką była hulajnoga 
elektryczna Xiaomi. Oczywiście nikt 
nie odszedł z pustymi rękoma. Na 
tych, którym nie udało się wygrać 
hulajnogi czekały upominki.  

Linia specjalna - C1 – Os. Zielona Dolina – Cm. Łapiszewo                      1 listopada (wtorek) 2022
Odjazdy z Os. Zielona Dolina C-1 Odjazdy z Cm. Łapiszewo

9 00,15,30,45 Os. Zielona Dolina
Żwirki i Wigury
Reymonta
Kopernika
Al. Jana Pawła II
Pomorska
Al. Niepodległości
Jagiełły
Sikorskiego
Gdańska
Derdowskiego
Skarszewska
Cm. Łapiszewo

9 30,45
10 00,15,30,45 10 00,15,30,45
11 00,15,30,45 11 00,15,30,45
12 00,15,30,45 12 00,15,30,45
13 00,15,30,45 13 00,15,30,45
14 00,15,30,45 14 00,15,30,45
15 00,15,30,45 15 00,15,30,45
16 00,15,30,45 16 00,15,30,45

17 17 00,15

Linia specjalna -  C2 – B. Monte Cassino – Cm. Łapiszewo                      1 listopada (wtorek) 2022
Odjazdy z B. Monte Cassino C-2 Odjazdy z Cm. Łapiszewo

9 25,40,55
B. Monte Cassino
Al. Jana Pawła II
Rynek
Hallera
Gdańska
Derdowskiego
Skarszewska 
Cm. Łapiszewo

9 55 
10 10,25,40,55 10 10,25,40,55
11 10,25,40,55 11 10,25,40,55
12 10,25,40,55 12 10,25,40,55
13 10,25,40,55 13 10,25,40,55
14 10,25,40,55 14 10,25,40,55
15 10,25,40,55 15 10,25,40,55
16 10,25,40,55 16 10,25,40,55
17 05zj.,20zj. 17 10zj.,25zj.

Linia specjalna - C3 – Droga Nowowiejska-Rzeczna – Cm. Łapiszewo       1 listopad (wtorek) 2022
Odjazdy z Droga Nowowiejska-Rzeczna C-3 Odjazdy z Cm. Łapiszewo

9 20,35,50
 Droga Nowowiejska
 Jagiełły
 Skarszewska
 Kolejowa - PKP
 Hillar
 Gdańska 
 Derdowskiego
 Skarszewska 
 Cm. Łapiszewo

9 50

10 05,20,35,50 10 05,20,35,50

11 05,20,35,50 11 05,20,35,50

12 05,20,35,50 12 05,20,35,50

13 05,20,35,50 13 05,20,35,50

14 05,20,35,50 14 05,20,35,50

15 05,20,35,50 15 05,20,35,50

16 05,20,35,50 16 05,20,35,50

17 00 zj., 15zj., 30zj. 17 00 zj.,

1 listopada 2022 r., Miejski Zakład Komunikacji uruchamia dodatkowo trzy linie specjalne C-1, C-2, 
C-3, ułatwiające dojazd do cmentarzy. Autobusy tych linii kursować będą od godz. 9.00 do 17.00 z czę-
stotliwością 15 minutową. Dla linii specjalnych obowiązują wszystkie przystanki po trasie przejazdu z do-
datkowym dla linii C-3 ul. Skarszewska (przed przejazdem kolejowym). Opłaty za przejazd na liniach 
specjalnych zgodnie z obowiązującą taryfą opłat.
Szczegółowe informacje: tel. 58 562 30 01, 58 562 30 02 (dyspozytornia), www.mzk.starogard.pl

C -1 C-2 C-3

Os. Zielona Dolina
Żwirki i Wigury
Reymonta
Kopernika
Al. Niepodległości
Jagiełły
Sikorskiego
Gdańska
Derdowskiego
Skarszewska
Cm. Łapiszewo

B. Monte Cassino
Al. Jana Pawła II
Rynek
Hallera
Gdańska
Derdowskiego 
Skarszewska 
Cm. Łapiszewo

Droga Nowowiejska-Rzeczna
 Jagiełły
 Skarszewska
 Kolejowa - PKP
 Hillar
 Gdańska 
 Derdowskiego
 Skarszewska 
 Cm. Łapiszewo
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Klub Radnych „Nasz Starogard” – w każdą środę w godz. od 
15:00 do 16:00 w Urzędzie Miasta, pok. 108.

Klub Radnych „Prawo i Sprawiedliwość” – w każdą środę 
w godz. od 15:30 do 16:30 w biurze poselskim posła Kacpra Pła-
żyńskiego w Ratuszu Staromiejskim.

Klub Radnych „Koalicja Obywatelska” – w każdy czwartek 
w godz. od 16:30 do 18:00 w Biurze Poselskim Posła na Sejm RP 
Sławomira Neumanna, ul. Kilińskiego 11. Można też umawiać 
się telefonicznie pod numerem Biura Rady Miasta 58 530 60 25.

Przewodnicząca 
Rady Miasta

Anna
Benert

pełni dyżur w każdą środę 
w godz. od 15:30  
do 16:30 w Urzędzie Miasta, 
pok. 108

Rada Miasta Starogard Gdański

Dyżury radnych

L sesja Rady Miasta

http://radamiasta.starogard.pl/

28 września 2022 roku

Podjęte uchwały:
1. Uchwała w sprawie przyznania nagrody Rady Miasta Sta-
rogard Gdański dla najlepszego maturzysty
2. Uchwała w sprawie zmian w budżecie Gminy Miejskiej 
Starogard Gdański na 2022 rok (zmiana 8)
3. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Pro-
gnozy Finansowej Gminy Miejskiej Starogard Gdański na 
lata 2022-2034 (zmiana 8)
4. Uchwała w sprawie wprowadzenia Regulaminu korzysta-
nia z cmentarzy komunalnych w Starogardzie Gdańskim
5. Uchwała w sprawie powierzenia Prezydentowi Miasta 
Starogard Gdański uprawnień do ustalania opłat za usługi 
cmentarne na terenie cmentarzy komunalnych w Starogar-
dzie Gdańskim
6. Uchwała w sprawie zaliczenia odcinków dotychczasowych 
dróg powiatowych 
ul. Skarszewskiej i ul. Lubichowskiej do kategorii dróg gmin-
nych w Starogardzie Gdańskim
7. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od nieruchomości w Gminie Miejskiej Starogard Gdański
8. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie określenia wyso-
kości stawek podatku od nieruchomości w Gminie Miejskiej 
Starogard Gdański
9. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od środków transportowych w Gminie Miejskiej Starogard 
Gdański
10. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie określenia wy-
sokości stawek podatku od środków transportowych w Gmi-
nie Miejskiej Starogard Gdański
11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów 
dzierżawy gruntu na kolejne okresy do 3 lat.

Jak ja się cieszę, że dzisiaj 
w moje skromne progi 

zawitał sam Prezydent Mia-
sta. Spotykamy się kilka razy 
w roku. Zawsze z okazji kolej-
nych rocznic urodzin i śmierci 
mojego syna Andrzeja oraz 
podczas turnieju tenisa stoło-
wego poświęconego jego pa-
mięci. Pan Prezydent rzadko 
ma czas na kawę, ale dzisiaj 
go znalazł i mogliśmy spędzić 
razem kilka chwil. Warto było 
dożyć takiego wieku, żeby 
tego doczekać – mówiła wy-
raźnie wzruszona Ludomira 
Grubba.
– Pani Ludomiro to dla mnie 
zaszczyt móc dzisiaj gościć 
u Pani i wspólnie z Panią świę-
tować ten wyjątkowy dzień. 
Życzę Pani przede wszystkim 
dużo zdrowia, sił, uśmie-
chu oraz poczucia satysfakcji 

Ludomira Grubba skończyła 90 lat
Była nauczycielką, trenerką, wychowawczynią kilku pokoleń młodzieży, a prywatnie mamą 
wybitnego tenisisty stołowego Andrzeja Grubby. 27 września Ludomira Grubba obchodziła 
90. urodziny. Z tej okazji odwiedzili ją i najlepsze życzenia złożyli Prezydent Miasta Sta-
rogard Gdański Janusz Stankowiak, a także dyrektor Ośrodka Sportu i Rekreacji Marzena 
Klein oraz jej zastępczynie Iwona Trocha i Monika Kełpin.

z tego, co udało się Pani osią-
gnąć, zarówno zawodowo, jak 
i prywatnie – powiedział pre-
zydent Starogardu Gdańskie-
go Janusz Stankowiak.
Ludomira Grubba urodziła 
się w Wielkim Klinczu koło 
Kościerzyny. Z Kociewiem 
związana jest od 1951 r., kie-

dy to rozpoczęła pracę jako 
nauczycielka wychowania 
fizycznego w Brzeźnie Wiel-
kim. Potem kontynuowała ją 
w Szkole Podstawowej w Zel-
goszczy (1962 – 1974), a w la-
tach 1974 – 2000 była nauczy-
cielką w Szkole Podstawowej 
Nr 4 im. Juliusza Słowackiego 

w Starogardzie Gdańskim. Do 
swoich największych sukce-
sów zalicza Mistrzostwo Wo-
jewództwa Gdańskiego w pił-
ce ręcznej dziewcząt z SP Zel-
goszcz, dwukrotny brązowy 
medal WIMS w lekkoatletyce 
z SP 4 w Starogardzie Gdań-
skim oraz III miejsce w Pu-
charze „GW” w piłce ręcznej 
dziewcząt z SP Zelgoszcz. Za 
swoje osiągnięcia Ludomira 
Grubba wyróżniona została 
m.in. medalem „Zasłużony 
Ziemi Gdańskiej”, „Złotym 
Krzyżem Zasługi”, srebrną 
odznaką „Zasłużony Działacz 
Kultury Fizycznej”, „Krzyżem 
Kawalerskim Orderu Odro-
dzenia Polski”, medalem „Za 
zasługi dla Ziemi Starogardz-
kiej”, czy odznaką „Opiekuna 
Miejsc Pamięci Narodowej”.  

Maturzyści nagrody i dy-
plomy uznania odebrali 

osobiście z rąk Przewodni-
czącej Rady Miasta Starogard 
Gdański Anny Benert i Pre-
zydenta Miasta Janusza Stan-
kowiaka. Listy gratulacyjne 
otrzymali również rodzice 
wyróżnionych, a także dy-
rektorzy.  

Najlepsi maturzyści
Ida Chmielecka, Oliwia Koćma i Oskar Wojak to najlepsi tegoroczni 
maturzyści w Starogardzie Gdańskim. W dowód uznania za wspa-
niałe wyniki egzaminu dojrzałości Rada Miasta przyznała im nagro-
dy pieniężne. Listy gratulacyjne odebrali podczas sesji, która odbyła 
się 28 września.  
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Zgony

OGŁOSZENIA 

1. Janina Buryło l. 68 
2. Henryk Kruszyński l. 90 
3. Anna Wróblewska l. 73 
4. Artur Biodrowski l. 47 
5. Helena Glaza l. 76 
6. Edmund Sabinasz l. 78 
7. Jarosław Brzeziński l. 60 
8. Krystyna Gulczyńska l. 80 
9. Andrzej Zachajka l. 67 

10. Lidia Osowicka l. 83 
11. Ryszard Tyborski l. 80 
12. Filip Grygiel l. 33
13. Leon Król l. 98 
14. Janina Kiełtyka l. 87 
15. Józef Plutowski l. 61 
16. Edmund Milek l. 76 
17. Roman Wojda l. 72 
18. Henryk Borek l. 68 
19. Brunon Kurowski l. 81 
20. Stanisław Glich l. 72 

21. Mariusz Materka l. 58 
22. Maria Kozłowska l. 69 
23. Mirosław Kosecki l. 76 
24. Janina Radtka l. 84 
25. Gertruda Mokwińska l. 94 
26. Halina Mowińska l. 92 
27. Agnieszka Etmańska l. 90 
28. Józef Jędrzejewski l. 70 
29. Krystyna Jedlina-Wierzba l. 64 
30. Halina Starościk l. 82 
31. Tadeusz Olszer l. 67 

32. Zdzisław Madziar l. 64 
33. Franciszek Kochański l. 87 
34. Krystyna Smentowska l. 69 
35. Czesław Malacz l. 88 
36. Helena Rulewska l. 90 
37. Kazimierz Klein l. 74 
38.Edward Szulc l. 82 
39. Marianna Kwidzińska l. 90
40. Zbigniew Zyntek l. 64 
41. Maria Sawicka l. 89 
42. Wanda Bach l. 95 

43. Henryk Kobierzyński l. 85 
44. Cecylia Stuszinska l. 93 
45. Gertruda Maszka l. 95 
46. Katarzyna Gołębiewska l. 55 
47. Longina Bartnicka l. 91 
48. Jerzy Wojnarowski l. 81 
49. Irena Skrobisz l. 75 
50. Krystian Kaletha l. 78 
51. Eryka Gąsiorek l. 80 
52. Leszek Gdaniec l. 64 
53. Jacek Trzebiatowski l. 64 

 Na podstawie art. 38 ust. 1 i 2 ustawy o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2021 r. poz. 1899 z późn. zm.) oraz § 6 ust. 1 Rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 14 września 2004 r. w sprawie sposobu i trybu przepro-
wadzania przetargów oraz rokowań na zbycie nieruchomości (Dz. U. z 2021 r.  poz. 2213) - Prezydent Miasta Starogard Gdański

 OGŁASZA TRZECI PRZETARG USTNY NIEOGRANICZONY
na sprzedaż działek niezabudowanych położonych w Starogardzie Gdańskim, KW 34706, obr. 1, według wykazu w tabelce:

Lp. Nr działki / ulica Pow. 
w m2 Przeznaczenie  w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego Cena wywoławcza w zł 

(zawiera 23%VAT) wadium  w zł postąpienie minimalne 
w zł

1 2 3 4 5 6 7

1. 1/4
gen. S. Roweckiego „Grota” 3.401 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 315.000,00 31.500,00 3.150,00

2. 1/5
gen. S. Roweckiego „Grota” 3.432 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 320.000,00 32.000,00 3.200,00

3. 1/6
gen. S. Roweckiego „Grota” 3.167 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 295.000,00 29.500,00 2.950,00

4. 1/7
gen. S. Roweckiego „Grota” 3.335 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 315.000,00 31.500,00 3.150,00

5. 1/8
gen. A. Fieldorfa „Nila” 3.825 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 360.000,00 36.000,00 3.600,00

6. 1/9
gen. A. Fieldorfa „Nila” 2.814 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 270.000,00 27.000,00 2.700,00

7. 1/10
gen. A. Fieldorfa „Nila” 2.836 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 275.000,00 27.500,00 2.750,00

8 1/11
J. Gorzeńskiego 3.220 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 300.000,00 30.000,00 3.000,00

9. 1/14
gen. A. Fieldorfa „Nila” 2.884 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 280.000,00 28.000,00 2.800,00

10. 1/16
gen. A. Fieldorfa „Nila” 3.197 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 300.000,00 30.000,00 3.000,00

11. 1/18
J. Gorzeńskiego 3.529 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 330.000,00 33.000,00 3.300,00

12. 1/19
J. Gorzeńskiego 3.464 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 325.000,00 32.500,00 3.250,00

13. 1/21
J. Gorzeńskiego 4.792 A.27.U1 - teren zabudowy usługowej, dopuszcza się funkcje mieszkaniowe jako 

towarzyszące, wbudowane 410.000,00 41.000,00 4.100,00

Nieruchomości ww. (poz.1-13) wolne są od obciążeń i zobowiązań (brak wpisów w dziale III i IV księgi wieczystej).
Cały proces inwestycyjny przeprowadzą nowonabywcy w/w działek we własnym zakresie i na własny koszt zgodnie z obowiązującym miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego dla tego terenu oraz przepi-
sami prawa. Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego w § 12 pkt 6 określa ograniczenia w zagospodarowaniu działek nr: 1/14  i 1/21,  znajdujących się w zasięgu wyznaczonej na rysunku planu strefie ochronnej 
szerokości 50 m od granicy działki cmentarza, w związku z czym działki nr 1/14 i 1/21 w części wyłączone są z zabudowy.
Pierwszy przetarg przeprowadzono 20 kwietnia 2022 r., a drugi 3 sierpnia 2022 r.
Przetarg ustny nieograniczony odbędzie się dnia 16 listopada 2022 r. (środa) o godz 10:00 w sali 101 Urzędu Miasta Starogard Gdański, ul. Gdańska 6.    Wadium w pieniądzu należy wnieść najpóźniej do dnia 10 
listopada  2022 r. (czwartek) na konto Urzędu Miasta Starogard Gdański Nr 83 8340 0001 0001 1400 2000 0005 Bank Spółdzielczy w Starogardzie Gdańskim. Wadium zostanie zaliczone na poczet ceny nabycia lub ulega 
przepadkowi w razie uchylenia się uczestnika, który wygrał przetarg, od zawarcia umowy.
W dniu 15 listopada 2022 r. (wtorek) od godz 12:00 do 15:00 w pokoju nr 204 należy zgłosić się z dowodem osobistym i dowodem wniesienia wadium z zaznaczeniem nr działki w celu wydania karty zgło-
szenia uczestnictwa w przetargu.  W uzasadnionych przypadkach ogłaszający może odstąpić od przetargu w terminie nie późniejszym niż 3 dni od daty przetargu.
Informacje: o przetargu - Wydział Gospodarki Gruntami, Geodezji i Rolnictwa Urzędu Miasta Starogard Gdański, ul.Gdańska 6, pok. 204, II piętro, tel. (58) 5306075, o warunkach zabudowy i zagospodarowania - Wydział 
Planowania i Urbanistyki, pok. 206, II piętro, tel. (58) 5306082. 

Informujemy, że Urząd Miasta Starogard Gdański w dniu 31 października 2022 r. będzie nieczynny. 
W zamian otwarty będzie w sobotę 19 listopada. Nie dotyczy to mieszczącego się 

przy ul. Traugutta 56 Referatu Lokalowego, który pracuje bez zmian. 

INFORMACJA




